
IZOBRAŽEVALNA AKCIJA SLOVENSKEGA UČITELJSTVA. — OJAČENJE 
BORBENE SILE NAŠE ORGANIZACIJE. — ODMEV AKCIJE TOV. KNAFLIČA 

PO OKRAJNIH DRUŠTVIH. 

Sklepi društev: 
IZOBRAŽEVALNA AKCIJA SLOVEN* 

SKEGA UČITELJSTVA. 
Ljubljansko itičiteljsko društvo je na 

svojem zborovanju 17. junija t. 1. sprejelo 
soglasno sledečo resolucijo: 

Ljubljansko učiteljsko društvo pripo* 
znava potrebo sistematične samoizobraže* 
valne akcije učiteljstva, ker si le od nje 
obeta ojačenja borbene sile naše organiza* 
cije, dviga kulturne višine učiteljstva in 
njegovega usposobljenja za delo med naro« 
dom na vseh poljih njegovega udejstvova* 
nja, skratka: realizacije kulturne misije 
učiteljstva. 

Poziva Poverjeništvo UJU v Ljubljani, 
da v svojem proračunu iza leto 1927./28. 
zadostno dotira to akcijo, svoje delegate 
pa pooblašča, da glasujejo za njeno zadost* 
no finansiranje. 

I. MEŽIŠKO UČITELJSKO DRU* 
ŠTVO je napravilo na svojem zborovanju 
dne 11. junija 1927 sledeči sklep: 

Odločno odklanjamo nastop spravne* 
ga odbora pod vodstvom g. Knafliča iz 
enostavnega razloga, ker se deklaracijske 
smeri naše stanovske organizacije uveljav* 
ljajo po celi državi v znamenju stanovske* 
ga, državnega in narodnega edinstva. Na* 
stop omenjenih tovarišev smatramo le kot 
zadnji poizkus umetno zadržati popolno 
slogo učiteljstva. Nimamo pa nič proti te* 
mu, da vstopijo izstopivši tovariši in se 
uveljavljajo v naši stanovski organizaciji 
kot legalna opozicija, toda podjetje »Edin* 
stvo« naj likvidirajo sami. 

Izrekamo popolno zaupanje Izvršnemu 
odboru UJU v Beogradu, poverjeništvu v 
Ljubljani in vsem članom ožjega sosveta 
in jih pozivamo, da vztrajajo na stališču 
strogo stanovske organizacije. 

Po domnevi nekaterih učiteljev, da ni 
pravilno, ker »Učiteljski Tovariš« reagira 
na napade »Edinstva«, ugotavljamo, da iz* 
haja ta govorica iz vrst onih, s.i »Edinstvo« 
vzdržujejo. 

II. UČITELJSKO DRUŠTVO ZA SVE* 
TOLENARTSKI OKRAJ je sklenilo dne 
21. maja t. L: 

Prečita se dopis »Mariborskega učit. 
društva«, katero skuša doseči sporazum 
med Pov. oziroma člani UJU in »Edin* 
stvom«. — Razvila se je živahna debata k 
posameznim predlogom in končno sklenilo, 
da članstvo soglaša s to idejo o poravnavi 
z vsemi predlogi, razun s točko, ki govori, 
naj Pov. UJU prevzame v slučaju razida 
društva »Edinstvo« vse njegove dolgove 
ali pa morebitne dohodke. 

III. SLOVENJEBISTRIŠKO UČITELJ* 
SKO DRUŠTVO je sprejelo na zborovanju 
11. junija 1927 sledeči sklep: 

Pripravljeni smo sprejeti tovariše iz 
»Edinstva« zopet v našo organizacijo, ker 
se zavedamo, da je le v slogi moč. V vsaki 
organizaciji pa se mora pokoriti manjšina 
večini. Kdor tega ne stori, preneha biti član 
organizacije. 

Ne moremo pa žrtvovati nikogar, ker 
je sedanje poverjeništvo — ožji sosvet — 
izvoljeno z *U večino ter bi dali s tem ne* 
zaupnico našim delegatom oziroma samim 
sebi, ki smo jim dali navodila po katerih 
so se morali ravnati. 

Izglasovala se je zaupnica sedanjemu 
poverjeništvu in vsem članom ožjega so* 
sveta, ker smo prepričani, da je sedaj naša 
organizacija na pravi poti. 

Dolgovi, oziroma lastnina »Edinstva«. 
kakor tudi tiskovne tožbe, ki so privatne, 
pa naše organizacije popolnoma nič ne bri* 
gajo. Pač pa mora imeti vsak napaden uči* 
telj pravico, da se lahko brani tudi v na* 
šem stanovskem listu, ki je »Učiteljski To* 
variš«, če je to potreba. 

Naša društvena zborovanja. 

IV. LJUBLJANSKO UČITELJSKO 
DRUŠTVO, zbrano na zborovanju 17. ju* 
nija 1927, odločno zavrača ilegalno akcijo 
nekega »spravnega odbora«, ki je spričo 
doslednega in uspešnega delovanja pover* 
jeništva v okviru celjske deklaracije tudi 
docela neresna ter kaže vse znake bol* 
nega ljubosumja na procvit našega stanov* 
skega edinstva. 

Izrekamo članom ožjega sosveta po* 
polno zaupanje in nedeljeno priznanje za 
njihovo dosedanje delo ter jih prosimo, da 
vztrajajo na svojih mestih tudi zanaprej. 

Vsem tistim pa, ki so se sami in čisto 
brez potrebe izločili iz naših vrst, kličemo: 
vrnite se na delo, podpišite pristopno iz= 
javo! 

Poročila: 
+ UČITELJSKO DRUŠTVO SREZOV MA

RIBOR, DESNI IN LEVI BREG je zborovalo 7. 
maja t. 1. v »Narodnem domu« v Mariboru. Od 
124 članov se je zborovanja udeležilo 93 članov(ic). 

Tov. predsednik je ob otvoritvi pozdravil 
zlasti nanovo pristopivši članici tov. Danico Rup
nikovo in Jerico Vojnilovičevo. Omenja dalje, da 
je čestital imenom društva tov. Karlu Pestevšku, 
šol. upr. v pok. v Slivnici, ob priliki odlikovanja 
z redom sv. Save, potem še čestita tov. Fr. Čiče
ku ob priliki njegove poroke. 

Nato se prečita in odobri zapisnik zadnjega 
občnega zbora. 

Predavanje. Tov. Godčeva je nato podala 
izvleček novega šolskega zakona, ki je predložen 
narodni skupščini v odobritev. V tem izvlečku 
nam je tov. kazala razne dobre in slabe lastnosti 
istega. Osnutek novega zakona je primerjala z 
onimi Pribičeviča in Radiča. 

Tov. predsednik je pri naslednji točki omenil 
na kratko dosedanje načrte in prizadevanja uči
teljstva za povzdigo učiteljske naobrazbe in re
forme učiteljišč. Na tozadevnem razgovarjanju 
prošli mesec v Mariboru je osobito pogrešal gg. 
starejše profesorje učiteljišč, ki bi s svoje strani 
lahko podali mnenja iz lastnih bogatih izkušenj. 

K točki glede ankete o učiteljski izobrazbi 
je tov. Vauda nadaljeval, da je pač prisostvoval 
anketi predpoldne in ne več popoldne. Ondi skle
njeni predlogi so bili itak objavljeni v 37. številki 
»Učit. Tovariša«. Želi, da tudi naše društvo pri
čne razpravljati o tem predlogu in obljublja, da 
se bo proučevanja tega vprašanja lotil v prihod
njem šolskem letu naš sreski pedagoški odsek, 
zlasti s stališča zahtev podeželske šole. V zvezi 
s to točko se je proučevalec dotaknil tudi odloka 
»Navodila glede usposobljenostnih izpitov«, ki ga 
je dne 26. januarja 1927 izdalo sresko poglavar
stvo Maribor 1. br. z ozirom na poročila predsed
nika izpraševalne komisije za osnovne šole, kjer 
so navedeni nedostatki v pripravi izpitnih kandi
datov. ' Poročevalec bodri vedno k nadaljnjemu 
izobraževanju, zlasti mlado učiteljstvo, konstatira 
pa, da navedeni nedostatki po večifii padajo na
zaj in zadenejo le naša učiteljišča sama ter ravno 
s tem odlokom izpraševalna komisija sama kliče 
po reformi učiteljišč, kojih profesorje smo pa z 
malimi izjemami na tozadevni anketi pogrešali. 
O tem odloku bo treba v našem stanovskem gla
silu izpregovoriti kaj več. Zborovalci s pritrjeva
njem in odobravanjem vzamejo to poročilo na 
znanje. 

Pri četrti točki dnevnega reda sta poročala 
člana Šijanec in Godčeva o poteku in sklepih zad
nje seje ožjega sosveta. Prvi posebno vabi član
stvo na sodelovanje pri sestavi delovnega pro
grama učiteljskih društev. Zanimivo je bilo nje, 
govo pojasnjevanje, kako se je glasovalo na tej 
seji o točki »Smoter naše organizacije« in opo
zarja, da se bo o 'tem še sklepalo na seji pover
jenikov v Zagrebu ter pri Izvršnem odboru v Beo
gradu, šele potem ga dobe društva v končno pre
motrivanje. Ga. Godčeva pojasnuje na to še o se
danjem stanju dolgov naše organizacije in sana
cije istih. 

Blagajniško stanje. Tov. Knaflič omenja, da 
blagajniško stanje ni povoljno. Pojasnjuje dalje, 
kako se naj vplačuje članarina ter opozarja dru

' štvenike na njih poglavitno dolžnost. 
Za pokrajinsko skupščino se je naknadno iz

volil kot tretji delegat Radoslav Knaflič. 
Pri slučajnostih je tov. Knaflič podal kratko 

poročilonavodilo, kako bi se naj sedanji razkol 
učiteljstva zopet izenačil. O predlogu se bo deba
tiralo na prihodnjem zborovanju. 



Popoldne si j« 20 članov ogledalo »Maribor
sko tiskarno«. 

Prihodnje zborovanje. Društvo sklene, da bo 
prihodnje zborovanje 11. junija t. 1. v Rušah, ka
mor napravi društvo svoj izlet. — I. Dšura, tajnik. 

+ ŠOŠTANJSKO UČITELJSKO DRU* 
ŠTVO je zborovalo 29. aprila v Šoštanju 
po običajnem dnevnem redu. 

Društvu je pristopila tov. Ruterjeva, 
otroška vrtnarica v Šoštanju. Dopisi so se 
prečitali in vzeli v pretres. 

Nato je sledilo predavanje tov. Dobrs 
seka »O spoznavanju narodove duše«. Pre* 
davatelj nam je v stvarnem in zanimivem 
poročilu podal smernice, na podlagi katerih 
lahko študiramo narodovo dušo ter njego* 
ve navade in običaje, ki so duševno merilo 
narodove inteligence. Za vseskozi poučljivo 
predavanje je žel tov. Dobršek iskreno za* 
hvalo in priznanje. 

Blagajničarka je poročala o plačevanju 
članarine in o sklepih, ki so se sklenili na 
sestanku vseh društvenih blagajnikov v Ce* 
lju. Apelirala je na navzoče, da bi redno 
plačevali članarino, ker ji sicer zelo otež* 
kočijo poslovanje. 

Predlogi in sklepi na podlagi dopisov: 
1. Sklene se povabiti tov. Skulja, da 

predava o temi: CMD in naše šolstvo. 
2. Društvu drž. upokojencev se nakaže 

enkratna podpora iz društvene blagajne v 
znesku 100 Din. 

3. Društvo pristopi korporativno k 
ped. didakt. krožku. Zahteva se, da pošlje 
krožek društvu seznam knjig. 

4. Predlog tov. Vrečka: proslavitev 
stoletnice Pestalozzijeve smrti s predava* 
njem se soglasno sprejme. Sklene se pova* 
biti od ped. krožka predavatelja. 

5. Kulturni dan v svrho nabiranja pri* 
spevkov za zvezo kulturnih društev se od* 
kloni. 

Resolucije. 1. Predali »Učit. Tovariša« 
naj ne bodo odprti raznim osebnim zade* 
vam in polemikam osebnega značaja, ki ni* 
so v zvezi z našo stanovsko organizacijo. 
Vsa taka pojasnila, izjave itd. naj objavi 
po predhodnem pretresu dotično učiteljsko 
društvo, če smatra to za potrebno, ker s 
prerekanjem osebnega značaja ne bomo 
povzdignili ugleda našega stanu in organi* 
zacije. 

2. Učiteljsko društvo naj zahteva od 
tov. Gnusa natančno poročilo o stanju 
Učit. zdraviliškega doma v Rogaški Slatini 
bodisi pismeno ali še bolje z objavo v »Uči* 
teljskem Tovarišu«. Ravno tako tudi sklepe 
občnega zbora. 

3. Pov. UJU v Ljubljani naj doseže pri 
prosvetnih šefih v Mariboru in Ljubljani, 
da se ne bodo učiteljska mesta pomotoma 
razpisala — pozneje pa razpisi zopet pre* 
klicali, kakor se je to zgodilo pri zadnjih 
razpisih v mariborski oblasti, ko se je raz* 
pis učiteljskih mest preklical že po preteku 
roka in so prosilci prošnje že vložili. 


